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SPORTESEMÉNYEK

Madarak és fák napja
A Csabagyöngye Egyesület idén 12. alkalommal 
szervezte meg a Madarak és fák napja rendezvé-
nyét május 8-án az egyesület gondozásába tar-
tozó erdei területen, a Szent Ferenc-tisztáson. A 
rendezvénysorozat nem titkolt célja, hogy alkal-
mat adjon a beszélgetésre a településfejlesztés-
ről, a tudatosan szervezett környezetvédelemről 
és nem utolsósorban a közösségfejlesztésről 
úgy, hogy megőrizzük településünk kertvárosi 
arculatát, természetközeli működését, miköz-
ben elfogadjuk és támogatjuk a XXI. századnak 
megfelelő, élhető kisváros kialakulását.

A helyszín, valamint a napos, majd később kissé 
felhős időjárás kiváló hátteret adott a gyerekjá-
tékhoz és a baráti beszélgetésekhez. A menet-
rend a szokásos volt: hajnalban kezdődtek az 
előkészületek, a helyszín építése, a főzés, majd 
egy rövid túra a MOL-sétány vonalán, és dél körül minden készen állt 
a kellemes időtöltésre. Rövid bemutatkozást követően – Simon Gyula 
közrendvédelmi tanácsnok kérésének eleget téve – az egyesületünk 
hitvallásához közel álló, természeti és környezeti értékek védelmét is 
szem előtt tartó Dicséretes Piliscsabai Porta díj átadására került sor. 
A díjat Farkas András polgármester adta át ifj. Richter László részére. 

Egyesületünk közel egy évtizede szoros kapcsolatot ápol a Hortobágyi 
Madárkórházzal, amelynek képviselője, Cseszlai Zsombor holló társá-
val egy érdekes madárbeszélgetést tárt a jelenlévők elé, emellett pedig 
egy ajándék családi belépővel is meglepte a gyerekjáték egyik nyerte-
sét. A gyerekjáték másik fődíját, egy, a Budakeszi Vadasparkba szóló 
családi belépőt a Pilisi Parkerdő Zrt. ajánlotta fel. Az ételeket Baráth 
Emil és Jurek Laci készítette, a finom süteményeket kedves vendé-
geink hozták. Ezen felül köszönet Piliscsaba Város Önkormányzatá-
nak és a Bethlen Gábor Alap kezelőjének a támogatásért, valamint a 
Csaba gyöngye Egyesület aktív tagjainak a segítségért. A rendezvény-
ről a képeket Szabó János készítette. Várunk benneteket jövőre is!  

Styevola István
elnök

Aerobik Diákolimpia döntő 
Piliscsabán Április 23-án a Magyar Egyetemi és Főiskolai Bajnokságnak és Aerobik 

Diákolimpia döntőnek adott otthont a felújított piliscsabai sportcsar-
nok. Szakosztályunk szervezésében 366 versenyzőt láttunk vendégül 
ezen a jeles eseményen az ország minden pontjáról. A versenyzők is-
koláik színeiben indultak a megmérettetésen. A diákolimpia döntőjé-
ben az első fordulóból bejutott egységek vehettek csak részt, de ahogy 
a számokból kiderül, így is nagy volt a mezőny. Nem véletlenül, hiszen 
országosan nagy az érdeklődés és lelkesedés az aerobik mint sport 
iránt, valamint a verseny iránt is. Aki itt pontszerző helyen végez, az a 
középiskolai és felsőfokú felvételi során többletpontokat szerez. 

9 óra 30 perckor felcsendült a diákolimpia hivatalos himnusza, majd 
Ökrös Panna többszörös magyar bajnok, Európa- és Világjátékok 
győztes aerobikversenyző elmondta az olimpiai esküt a részt vevő 
versenyzőkkel együtt, Farkas András polgármester pedig ünnepélye-
sen megnyitotta a rendezvényt. 13 órakor, az első eredményhirdetés 
után szakosztályunk legkisebbjei, a 6-7 éves korosztály is bemutat-
kozott, majd a nagyobbak következtek. Külön öröm számunkra, hogy 
településünk mindhárom közoktatási intézményének tanulói bejutot-
tak a döntőbe, így nekik is szurkolhattunk. A Páduai iskolát Farkas 
Alíz és Kovács Borbála, a Hauck iskolát Heizer Léna, Sághy Hanna 
és Skáre Zselyke, a Jókai iskolát Kőrösi Lili, Kujbus Emília és Molnár 
Virág képviselte. Ezeknek az egységeknek sikerült 7., 2. és 5. helyet 
szerezni. Nagyon büszkék vagyunk rájuk, és természetesen arra az 
igazán kivételes szülői közösségre is, akik segítsége nélkül ezt a 
versenyt nem tudtuk volna megrendezni. Többórányi önkéntes mun-
kájuk, segítségük, mosolyuk megfizethetetlen. Profik voltak a terem 
berendezésében és a verseny lebonyolításában egyaránt. 

Szeretnénk megköszönni támogatóinknak is, hogy mellénk álltak: 
MCM Élelmiszer Üzlet, Rakóczki Kft., Heaven and Golden Zrt., Kobra 
Kefe Kft.

PAFC Aerobik
Farkas András, Kovács Ildikó
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ESEMÉNYEKHÍREK

Piliscsaba Város Önkormányzatának Képviselő-testülete

közmeghallgatást tart 
június 9-én, csütörtökön 18 órától 

a Klarissza-házban.

Az eseményen részt vevők az elmúlt év 
eredményeiről, az önkormányzat jövőbeni terveiről 
kapnak tájékoztatást, és közérdekű kérdéseiket is 

feltehetik a testület tagjainak. A meghallgatás 
nyilvános, minden érdeklődőt várnak.

Közmeghallgatás

Megszülettek

Willinger Nóra 2022. 04. 06.
Banka Szaffi 2022. 04. 12.
Bódis-Pósa Jadviga Erzsébet 2022. 04. 27.

A családsegítő 
és gyermekjóléti szolgálat hírei

Ingyenes jogi tanácsadás
2022. június 20-án, hétfőn, illetve minden hónap 3. hétfőjén 
15–16 óra között ingyenes jogi segítséget nyújt dr. Bodnár 
Klára. A jogsegélyszolgálat előre egyeztetett időpontban, be-
jelentkezés alapján vehető igénybe. Érdeklődni személyesen 
vagy az alábbi telefonszámokon lehet: 06 26 375 143 (iroda), 
06 30 560 3038 (ügyvédnő).

Élelmiszer-adomány közvetítése
Továbbra is lehetőségünk van arra, hogy az élelmiszer- 
adomány közvetítését minden rászoruló család számára biz-
tosítsuk. Hétköznaponként 10 órakor várjuk a családsegítő 
szolgálathoz mindazokat, akik szükségét érzik, hogy az ado-
mányban részesüljenek.

Háztartási gépeket, bútorokat várunk
Használt, felesleges háztartási gépeket (tűzhely, hűtőszekrény, 
mikrohullámú sütő stb.), bútorokat, kályhát, tűzifát, megmaradt 
építőanyagot örömmel közvetítünk ügyfeleink felé. Ez a lehe-
tőség sok családnak nagy segítséget jelent. Kérjük, keressék a 
családsegítő és gyermekjóléti szolgálatot a megadott telefon-
számokon, illetve személyesen.

További információk és hírek:
www.facebook.com/piliscsabaicsaladsegito
06 26 375 143, 06 70 456 5493

• Piliscsabai rendőrautó – Huber András: 06 20 489 6710
• Piliscsabai sportpálya nagyterme 

(Béla király út 2–4.) – Gáspár Zsolt: 06 70 604 7668
• Piliscsabai Önkéntes Tűzoltók – Veréb Zoltán: 06 30 991 3580
• B-Angel Biztonsági Szolgálat (24 órás kiszállítás Piliscsaba te-

rületén szakszemélyzet kérésére) – diszpécser: 06 26 575 132

Piliscsabán az alábbi helyeken 
érhető el defibrillátor:

Véradás júniusban

A véradás időpontja: 
június 30., csütörtök, 14.30–18.30
Helyszín: Klarissza-ház

A véradás helyszínén a maszk viselése kötelező!

A ZÖLDHULLADÉK SZÁLLÍTÁSÁNAK 
JÚNIUSI IDŐPONTJA:

június 30. (csütörtök)

A SZELEKTÍV HULLADÉK 
SZÁLLÍTÁSÁNAK JÚNIUSI IDŐPONTJAI: 

június 3. (péntek)
június 10. (péntek)
június 17. (péntek)
június 24. (péntek)

Június 30-ig érvényesek 
a lejárt okmányok
Már csak június 30-ig érvényesek a veszélyhelyzet alatt lejárt ok-
mányok, köztük a személyi igazolvány, a jogosítvány, az útlevél 
és a forgalmi engedély.

A Pest Megyei Kormányhivatal felhívja a figyelmet, hogy ellen-
őrizzük okmányaink érvényességét, és amennyiben 2020. már-
cius 11. és 2022. május 31. között lejárt vagy lejár a személyi 
igazolványunk, jogosítványunk vagy útlevelünk, mielőbb keres-
sünk fel egy kormányablakot. A lejárt forgalmi engedélyek miatt 
a műszaki vizsgaállomásokat kell keresni.

Banki ügyeket intézni, postán ajánlott levelet átvenni, a patiká-
ban bizonyos gyógyszereket kiváltani, utazási kedvezményeket 
igénybe venni, tömegközlekedési bérletet vásárolni június 30. 
után csak érvényes személyi igazolvánnyal, autót vezetni pedig 
csak érvényes jogosítvánnyal és forgalmi engedéllyel lehet. Ma-
gyarországon kívül egyáltalán nem érvényesek a lejárt útlevelek, 
személyi és járműokmányok, ezért aki külföldi nyaralást tervez, 
mindenképp újítsa meg a szükséges dokumentumokat.

A személyazonosító okmányok cseréje a kormányablakokban 
május 28. és június 26. között hétvégén is intézhető, szom-
baton és vasárnap 8 és 14 óra között, pünkösdvasárnap ki-
vételével. Ekkor kizárólag a veszélyhelyzet alatt lejárt személy-
azonosító igazolvány, vezetői engedély és útlevél cseréjét lehet 
intézni, akár előzetes időpontfoglalás nélkül.

Fontos tudni, hogy a jogosítvány meghosszabbítása az Ügy-
félkapun keresztül online, automatikusan is megoldható, ha a 
háziorvos kiállította az orvosi alkalmassági engedélyt. A lejárt 
forgalmi engedélyek miatt nem a kormányablakokat, hanem a 
műszaki vizsgaállomásokat kell keresni.

Várostakarítás és kukaosztás
Április 23-án rendezték meg a tavaszi várostakarítást, mellyel 
egy időben elektronikai hulladékgyűjtést is tartott a Zöld 
Bicske Zrt., valamint a szelektív kukákat is az esemény ide-
je alatt lehetett átvenni. Az utóbbi hosszú sorban állással és 
több óra várakozással telt.

A helyi önkormányzat támogatásával, az Együtt a Holnapunkért Egyesület szervezé-
sében, valamint a városüzemeltetés koordinálásával 12. alkalommal rendezték meg 
a várostakarítást. A kezdeményezés célja, hogy évről évre egyre több helyi lakost 
mozgósítson és buzdítson arra, hogy tegyék szebbé és tisztábbá a környezetüket. A 
várostakarítás során összegyűjtött szemetet a tavalyihoz hasonlóan most is hét kü-
lönböző piliscsabai helyszínen lehetett konténerbe dobni. Két év kihagyás után pedig 
idén ismét közös ebéddel zárult a nap. A szervezők és a piliscsabai németek a Hauck 
iskolában gulyáslevessel, süteménnyel és egyéb finomságokkal várták a résztvevőket.

Ezzel párhuzamosan az elektronikai és elektromos hulladékot a piliscsabai vasútállo-
más parkolójában adhatták le a város lakói. A Zöld Bicske három konténernyi háztar-
tási gépet, informatikai és távközlési berendezést, barkácsgépet, elektromos szerszá-
mot, akkumulátort vett át és szállított el.

Míg a vasút egyik oldalán az e-hulladékgyűjtő konténer mellett az autók sorakoztak, 
addig a vasút túloldalán, a sportcsarnok alatti parkolóban kígyózó sorban várakoz-
tak a Zöld Bicske Zrt. ügyfelei. A szolgáltató által biztosított szelektív 
hulladéktároló edények átvételére hat óra leforgása alatt több százan 
álltak sorba. A várakozási idő átlagosan egy óra volt, de volt, aki három 
órát várakozott, mire sorra került. A szolgáltató ezen kívül május 14-
én is biztosított lehetőséget a szelektív kukák átvételére, a két alkalom 
alatt összesen 1804 szelektív hulladéktároló edényt osztottak ki a cég 
munkatársai. Bár az első alkalomnál a cég nem vette igénybe a pol-
gármesteri hivatal segítségét, a második osztásnál már a hivatal mun-
katársai is segítettek, így jóval gyorsabban haladt a sor. A Zöld Bicske 
Zrt. tájékoztatása szerint Piliscsabán egyelőre nem lesz több lehetőség 
a kukák átvételére. Azok a hulladékszállítási szerződéssel rendelkező 
piliscsabaiak, akik még nem vették át szelektív kukájukat, de szeretnék, 
a városüzemeltetés munkatársainak tudják jelezni igényüket.

Piliscsabai Polgár
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Folytatódik 
a buszmegállók cseréje
Májusban újabb két helyszínen újult meg a buszmegálló 
Piliscsabán. A hónap elején kezdődtek el a Jókai Mór Ál-
talános Iskola és a Templom téri, Klarissza-ház előtti régi 
buszmegállók lebontásának munkálatai. A tereprendezés 
és térburkolás előkészítése után pár nap alatt a helyére is 
kerültek az új buszvárók, melyeket hirdetési felületért cse-
rébe ingyen biztosított a Publimont Kft. A bontási és előké-
szítő munkák közel 4 millió forintból valósultak meg, melyet 
az önkormányzat a 2022. évi költségvetésből, az erre szánt 
keretből finanszírozott.

Ezzel összesen hét megálló újult meg Piliscsabán az el-
múlt fél évben. A cég tavaly decemberben kezdte el a város 
buszmegállóinak cseréjét, az első körben azok a megállók 
készültek el, ahol nem volt szükség komolyabb előkészüle-
tekre. Farkas András polgármester elmondta, várhatóan még 
ebben az évben lecserélik a két utolsó megállót is. A klévízi 
buszmegállók felújítása az eddigieknél több időt vesz majd 
igénybe, mivel a bontás után ezen a két helyszínen költsége-
sebb környezetrendezési munkálatokra lesz szükség. 

Piliscsaba Város Önkormányzata pályázatot írt ki 
közétkeztetési szolgáltatás ellátására. 

A pályázati anyagok beadási határideje 2022. június 15.

A felhívás alapján olyan vállalkozók pályázati anyagait 
várják, akik vállalják saját vagy bérelt főzőkonyhában 

előállított, illetve elkészített hideg- és melegétel 
elkészítését és különböző helyszínekre történő 

kiszállítását. A kiírás kb. 350 fő óvodai és iskolai 
gyermek, valamint kb. 30 fő szociális étkeztetésben 
részt vevő ellátására irányul, 2022. szeptembertől 
kezdődően, határozott idejű, egyéves időtartamra. 

A részletes pályázati felhívás megtekinthető 
a polgármesteri hivatal hirdetőtábláján 

és a www.piliscsaba.hu honlapon.

Elkészült a Kinizsi utca 
aszfaltozása

Piliscsaba Város Önkormányzatának képviselő-testülete ápri-
lis 12-ei rendkívüli ülésén döntött a Kinizsi utca temető és er-
dészkerti óvoda közötti szakaszának útburkolat-felújításáról. 
A fejlesztés közel 34,5 millió forintos önkormányzati önerő-
ből valósult meg, melyet a 2022-es költségvetés útfelújításra 
szánt keretösszegéből finanszírozott a városvezetés. A 150 
méteres szakasz új aszfaltréteget kapott, amit útszegéllyel 
határoltak a tartósság és a megfelelő csapadékvíz-elvezetés 
érdekében. 

Az óvodát, az erdészkerti játszóteret, a sportpályát és a teme-
tőt is érintő központi útszakaszon naponta több száz ember 
fordul meg. A gyerekek és járókelők biztonsága érdekében 
két fekvőrendőr is került az útra. A Kinizsi utca aszfaltozási 
munkálatai május 4-én fejeződtek be, az útszakaszt május 
13-án adták át a forgalomnak.

Átadták az idei Dicséretes 
Piliscsabai Porta díjat
Piliscsaba Város Ön-
kormányzatának kép-
viselő-testülete idén 
ifj. Richter László ré-
szére adományozta a 
Dicséretes Piliscsabai 
Porta kitüntető címet. 
A díjat Farkas András 
polgármester adta át 
május 8-án, a Mada-
rak és fák napja ren-
dezvényen.

A Dicséretes Piliscsa-
bai Porta címet az az 
ingatlantulajdonos kaphatja meg, akinek ingatlana, kertje pél-
damutatóan megfelel a köztisztasági és állattartási rendelet-
ben foglalt normáknak, és esztétikai szempontból tetszetős, 
valóban a város dísze.

Gratulálunk Richter Lászlónak és feleségének, Richter Évának!

Fotó: Simon Gyula

Beszámoló az önkormányzat 
májusi döntéseiről
Megbízási szerződések
Meghosszabbítottuk a logopédiai ellátás, valamint a 
pszichológus megbízási szerződését, némileg emel-
ve az óradíjakat. Mivel a piliscsabaiak közül többeket 
érint, fontos megemlíteni, hogy pályázatot írtunk ki a 
közétkeztetéssel kapcsolatban az óvodai, iskolai, vala-
mint a szociális étkeztetésben részt vevők ellátására. 
Június közepéig várjuk az étkezdék, konyhák, vállalko-
zók pályázati anyagait. 

Az önkormányzat minden évben biztosít tűzifát az 
azt igénylő rászoruló családok számára. Mivel a ta-
valyi szerződésünk lejárt, erre vonatkozóan is egy új 
vállalkozói ajánlatot fogadtunk el.

Rendeletek
A képviselő-testület egy szennyvízszippantást támo-
gató rendeletet is alkotott, hogy addig is, amíg kiépül 
a teljes hálózat, segíteni tudjuk azokat a családokat, 
akiknek az utcájában nincs még csatorna. A rendelet 
azok számára nyújt majd pénzbeli támogatást, akik-
nél a szippantás rendszeres, és a számlákat be tudják 
mutatni az önkormányzat felé, ők évente egy alkalom-
mal visszatérítést kaphatnak. A pontos feltételekről és 
a részletekről hamarosan beszámolunk. 

Megváltoztattuk a piacrendeletünket, elsősorban a 
bérleti díjakat emeltük meg. Az elmúlt egy-két éves 
fenntartási időszak alatt 500 forintos, jelképes díjat 
kértünk az árusoktól, ezt emeltük most ezer forintra. 
Aki nem csak alkalmanként árulna, azok számára 
pedig bevezetünk egy 3600 forintos havidíjat is, ami 
egyrészt arra ösztönzi majd az árusokat, hogy minden 
héten jöjjenek, másrészt ezzel jelentősen csökkent-
jük a piaccal kapcsolatos adminisztratív feladatokat, 
hiszen a piacfelügyelőnek és a gazdasági irodának 
nem hetente, hanem havonta kell számlát kiállítania. 
A döntéssel pénzügyi szempontból fenntarthatóbbá 
válik az egyébként egyre népszerűbb és mára valódi 
közösségteremtő szerepet betöltő piacunk.

Közvilágítás
Elkészült egy dokumentáció a hiányzó közvilágítási 
lámpatestek pótlására, emellett pedig a gallyazás-
ra vonatkozó tervezet ütemezésén is dolgozunk. Ez 
utóbbi az elektromos vezetékek és lámpatestek kö-
rüli növényzet karbantartásának előre meghatáro-
zott menetrendjét szabja meg, amivel azt szeretnénk 
elérni, hogy az utcai világítótestek takarás nélkül vi-
lágítsák meg a járdát és az úttestet. Ez a rengeteg 
zöldfelület miatt nagy és költséges feladat. Ezekre 
a munkálatokra hatmillió forintot csoportosított át a 
testület, amit szeretnénk jól beosztani.

Pályázatok
Mint ismeretes, márciusban érkezett meg a hír, hogy bölcsőde épí-
tésére 358 millió forintot nyert a város. Jelenleg zajlik a támogatási 
szerződésnek és a tervek részletes kidolgozásának előkészítése. 
Bár a pályázat feltételei lehetővé teszik, hogy csak 2024 végére 
készüljön el az épület, nagyon bízom abban, hogy már 2023 őszén 
megnyithatjuk az új intézményt, mellyel városhoz méltó módon tel-
jessé válik intézményi palettánk az oktatás terén. 

Pályázatot adtunk be május közepén három utca felújítására. Ezek a 
Szent István utcának a József Attila utcától nyugatra eső, 400 méte-
res szakasza, a Csévi út és az Iskola utca. Ez mintegy 180 millió fo-
rintnyi beruházást jelenthet. A pályázati kiírásnak megfelelően ezúttal 
csak gyűjtőút szerepet betöltő, illetve állomást, közintézményt érintő 
utcákat választhattunk ki. Pályázatot adtunk be továbbá a városháza 
teljes körű energetikai korszerűsítésére, külső felújítására. Ezzel nem-
csak jelentős megtakarítást érhetünk el, de a tetőn megjelenő napele-
mek szinte cégérként jelzik majd, hogy a város számára mennyire fon-
tos a környezet védelme. Nagyon bízunk mindkét pályázat sikerében. 

Útfelújítási és csatornázási tervek
A képviselő-testülettel folyamatosan azon dolgozunk, hogy felkészül-
jünk további pályázati lehetőségekre is, elsősorban útfelújítás, csator-
názás, vízelvezetés tekintetében. Ez az egyik útja a fejlesztéseknek, a 
másik pedig a lakossági összefogás, amivel egy-egy utcaközösség 
előre léphet a fejlesztésre várók hosszú sorában. Mint ahogy arról ko-
rábban írtunk, számos utca felújítási terve már elkészült, most újabb 
utcák tervei készülnek. Az egyik a Mátyás király útnak a Szent László 
és Szent István utca közötti szakasza. Ez a rész aszfaltozott, viszont 
nagyon rossz állapotban van, illetve a vízelvezetése sem megoldott, 
miközben az állomáshoz vezet és nagy forgalmat bonyolít. Emellett 
Garancstetőn is elő kell készítenünk egy kisebb tereprendezést, a 
déli oldalon ugyanis a több mint 20 éve kiparcellázott lakóterület ön-
kormányzati útjai domborzati okokból járhatatlanok, ehhez szintén 
készítünk terveket. Ezeken kívül a Kisfaludy utca terveit készítjük el, 
ami mintaprojektje lesz a klotildligeti rövidebb, kis utcáknak, ezzel sze-
retnénk ösztönözni a lakossági összefogást a környező utcákban is. 
A lakókból szerveződött útépítési közösségek a polgármesteri hiva-
talnak címezve tudják jelezni szándékukat az utcájuk útburkolatának 
felújítására az összes lakó aláírásával ellátott szándéknyilatkozaton. 
Várjuk az útépítési közösségek jelentkezését!

Közel 35 millió forintot költöttünk el a Kinizsi utca útburkolatának fel-
újítására az elmúlt hónapban, az idei költségvetésben pedig 50 millió 
forintot sikerült átcsoportosítanunk további útépítésre, csatornázásra 
és pályázati alapra. Közben a csatornázás előkészítéséről sem feled-
kezünk meg, de látnunk kell, hogy hatalmas fába vágtuk a fejszénket. 
Jelenleg is zajlik Piliscsaba teljes csatornahálózatának és vízelvezeté-
sének, valamint a szennyvíztelep bővítésének elvi engedélyeztetése. 
Pozitív elbírálás után lehet majd benyújtani az építési engedélyeket, 
ezután következhetnek az építések.

Folytatás a következő számban.

Farkas András
polgármester

Pályázati felhívás 
közétkeztetésre



Tisztelt Piliscsabai Lakosok! Tisztelt Ügyfeleink!

Az elmúlt időszakban a Magyar Posta küldeményekkel (pl. levelezéssel) 
kapcsolatos szolgáltatási díjai jelentősen megemelkedtek. Ez az Önök, 
valamint önkormányzatunk számára is egyre nagyobb költséget jelent. 

A közigazgatási ügyekben a jogszabályok lehetőséget adnak a papír-
alapú levelezés kiváltására. Azok az ügyfeleink, akik ügyfélkapuval ren-
delkeznek, választhatják az elektronikus kapcsolattartási módot. Itt meg 
kell jegyezni, hogy az e-mail nem számít hivatalosan figyelembe vehető 
kapcsolattartási formának, mivel levelező ügyfelünk személyazonossá-
gát részünkre nem garantálja senki, míg az ügyfélkapu használata ese-
tén az azonosítás biztosított. Természetesen az ügyfélkapun keresztül 
küldött dokumentumokat önkormányzatunk, polgármesteri hivatalunk 
„hivatali kapu”-jára kell küldeniük, mely az ügyfélkapuhoz hasonlóan 
szintén azonosított cím.

Gazdálkodó szervezet ügyfeleink számára az elektronikus kapcsolattar-
tás nem kérés, hanem a jogszabályokban előírt kötelezettség.

Az ügyfélkapu használatának előnye, hogy a beadványok gyakorlati-
lag azonnal megérkeznek a címzetthez, járványos időszakban pedig a 
felesleges kapcsolatok, érintkezések is kiküszöbölhetők. További köny-
nyítés, hogy természetes személyek az ügyintézés során bármikor ren-

delkezhetnek a papíralapú ügyintézésre való visszatérésről (például ha 
papíralapú igazolás szükséges a további ügyintézéshez). Természete-
sen vannak olyan ügytípusok, ahol a jogszabályok az ügyfél személyes 
megjelenését vagy meghatározott okiratok másként nem pótolható 
benyújtását kötelezővé teszik, ezekben az esetekben munkatársaim az 
elektronikus ügyintézés kizártságáról tájékoztatást adnak. 

A kapcsolattartás módjai elektronikus ügyintézés során
Piliscsaba Város Önkormányzata kapcsolattartási címe az elektronikus 
ügyintézés során: 
Hivatali kapu rövid neve: PCSABAONK
Hivatali kapu azonosítója (KRID): 341994188
Piliscsabai Polgármesteri Hivatal kapcsolattartási címe az elektronikus 
ügyintézés során:
Hivatali kapu rövid neve: PCSABA
Hivatali kapu azonosítója (KRID): 608490936

Kérem Önöket, hogy amennyiben lehetőségük van rá, használják ki az 
elektronikus ügyintézésben rejlő lehetőségeket!

Köszönettel:
Nagy Zsolt 

jegyző
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TESTVÉRVÁROS NEMZETISÉG

Közösségi élet a szlovákoknál

Nagy örömünkre szolgál, hogy a régi rendezvények visszakapták helyüket 
az életünkben. Az alábbiakban a tavaszi eseményekről számolunk be.

Április 30-án Sárisápon megrendezték a 36. Borversenyt és a 9. Nyílt pálinkaversenyt. Piliscsabáról 
többen is indultak, és szép eredményekkel gazdagítják településünk hírnevét. A pálinkák versenyében 
Papp Zsolt Péter egy, Kis Csaba pedig két aranyérmet szerzett. A borok között is számos szép ered-
mény született: Kis Csaba egy arany, négy ezüst, négy bronz, Bartha Miklós egy ezüst, Turán Zoltán 
egy ezüst, egy bronz, míg Huszár Károly három ezüst, egy bronz minősítést kapott. Testvérvárosunk-
ból, Velký Lapásról öten hozták el a lapási borászok borait és pálinkáit. Ők is eredményesek voltak, 
hiszen számos arany-, ezüst- és bronzéremmel tértek haza. Valamennyien jól szórakoztunk.

Az erős férfiak Piliscsaba hölgyeinek májusfát állítottak április 30-án az Ősök parkjában. Köszönetet 
mondunk a piliscsabai óvodásoknak, akik az idén is aktívan részt vettek a májusfánk díszítésében. 
Két év után állítottunk újra májusfát, ami egyben alkalmat adott arra is, hogy együtt idézzünk fel 
emlékeket a múltból. A lelkes csoport 17 órakor gyülekezett. A májusfaállítás szokásáról Kochnyák 
István beszélt, id. Drevenka Antal pedig felolvasta a korábban erre az alkalomra írt versét. A látványo-
san elvégzett munkát a jóízűen elfogyasztott sült szalonna és kolbász, valamint a hozzájuk illő italok 
koronázták meg. Mindenki jól érezte magát. Facebook-oldalunkon megtekinthetőek a fényképek.

A szlovák nyelvtanfolyamok tanéve hamarosan lezárul. Bízunk benne, hogy a következő tanévben is 
tudunk indítani egy csoportot. Készülünk továbbá a július 8–9-ei Csaba-napokra, hogy ott majd az 
idén is be tudjuk mutatni nemzetiségi ételeinket. Augusztus 13-án 15 órakor pedig újra megtartjuk 
Nemzetiségi délutánunkat az Ősök parkjában. Mindenkit szeretettel várunk a rendezvényeinkre!

Hírmondó
Fotó: Radó István

A háborúnak még nincs vége
Az orosz–ukrán harcok február óta dúlnak Uk-
rajna keleti részében. Bár Kárpátalja lakossá-
ga egyelőre biztonságban érezheti magát, az 
otthonukat elhagyó ukrán menekültek teljesen 
felforgatták az ottani magyarok életét. Aklihegy 
polgármesterével, dr. Oroszi Józseffel beszél-
gettem mindennapjaikról.

Aklihegy a harcoktól az egyik legtávolabb eső pontja Ukrajnának. Sok 
menekült érkezik ide? 

Aklihegy egy kistérség része, amelyhez 16 falu tartozik, közel húszezer 
lélekszámot számlálunk. Most csökkent egy kicsit a hivatalosan regiszt-
rált menekültek száma, az eddigi kb. 1000 fő helyett ma az egész kistér-
ségben 823 menekült van nálunk. Szállásainkon több mint kétszázan 
vannak, a többiek pedig magánházakban, albérletben, rokonoknál, isme-
rősöknél laknak. 

Milyen szálláshelyeket tudnak biztosítani számukra?

A legtöbb helyen óvodákban, iskolákban vannak elszállásolva. Négy in-
tézményünk van, ahol el tudjuk helyezni a menekülteket. Meg kell jegyez-
nem, hogy mi még szerencsés helyzetben vagyunk, hiszen jó néhány 
óvodánkat és iskolánkat a magyar kormánynak köszönhetően rendbe 
tették az elmúlt 5-6 évben, például ahol nem volt benti WC vagy zuhany-
zó, ott kialakították. Ennek köszönhető, hogy most normális körülmé-
nyek között tudjuk elhelyezni a menekültjeinket. Vannak olyan szomszé-
dos települések, ahol nincsenek ilyen állapotok, ők sajnos szerényebb 
körülmények között tudják fogadni a rászorulókat.

Főleg nők és gyerekek, vagy családok is érkeznek?

Javarészt gyerekek, asszonyok és idősek érkeznek. Ha családok jön-
nek, a 18 és 60 éves kor közötti férfiaknak kötelesek vagyunk rögtön 
behívót adni a katonai kiegészítő parancsnoksághoz. Aki tehát ka-
tonaköteles, meg kell jelennie a hadkiegészítő központban, ahol el-
döntik, hová küldik tovább, mire fogják őt alkalmazni. A szállásainkon 

emiatt kevés férfi van, zömében olyanok, akik fel vannak mentve a 
szolgálat alól.

Mivel és hogyan látják el ezt a több száz embert?

Akik a szálláshelyeinken laknak, reggelit, ebédet és vacsorát, lényegében 
teljes ellátást kapnak. Ha van miből, igyekszünk adni a magánházaknál 
élőknek is, hogy tudjanak maguknak ebédet, vacsorát készíteni. Egyedül 
a testvértelepüléseinknek köszönhetően tudjuk ellátni ezt a mennyiségű 
embert, de minél tovább húzódik a harc, annál rosszabb a helyzet nálunk 
is. Van, aki nem kap fizetést, vagy csak nagyon keveset, és egyre keve-
sebb a tartalékuk az embereknek. Az intézményeink dolgozói látják el a 
menekülteket, amiért minimálbért, 60 ezer forint körüli fizetést kapnak. A 
jövő hónapban még tudunk fizetést adni nekik, de nem tudjuk, mi lesz az 
év második felében, ugyanis nem lesz elegendő pénz a költségvetésünk-
ben. Az árak emellett emelkednek, a 700-800 Ft között mozgó benzinért 
sorba kell állni a töltőállomásokon, mert alig van belőle.  

Feszültek és reményvesztettek, vagy inkább bizakodóak az emberek?

A háború rányomja a bélyegét a hangulatukra. Olykor érezhető a feszült-
ség, de optimistán tekintenek a jövőbe. Sokan elmentek, de mi még itt 
vagyunk, kitartunk, és csináljuk, ami tőlünk telik. 

Az elmúlt hónapban is volt kinn autó Piliscsabáról, hogy adományt 
szállítson a térségbe. Mire van most a legnagyobb szükségük?

Amire szükségünk lenne, de elég nehéz eljuttatni hozzánk, azok az 
ágyak, emeletes ágyak. Az óvodáinkban a földön vannak a matracok 
hónapok óta, és az időseknek nagyon kényelmetlen a földön aludni. 
Emellett pedig tartós élelmiszerre van szükségünk, amiből főzni tudunk. 

Mit üzen a piliscsabaiaknak?

Szeretném megköszönni nekik és mindenkinek, hogy gondolnak ránk. 
Nemcsak azt köszönjük, hogy adakoznak, hanem azt is, hogy imájukban 
hordozzák a kárpátaljai magyarságot és Ukrajnát. Ami nekünk lehetet-
len, az Istennél lehetséges. Bízunk abban, hogy hamarosan vége lesz a 
háborúnak, és akkor ismét láthatjuk egymást!

Kovács Ildikó

Tájékoztató elektronikus ügyintézésről Kirándulás a Hajnárban
Június 14-én, szombaton szép, napsütéses időben a Piliscsabai Né-
metek Kulturális Egyesület tagjai kirándulást tettek a Hajnárban, ahol 
őseink földjeiket művelték. Egyesületünk tagjai már a Hajnárban lévő 
kereszt felszentelésekor is jelen voltak, és azóta időről időre újra ki-
látogatnak oda. Kicsik és nagyok együtt indultunk útnak, majd egy 
könnyű séta után megérkeztünk a célállomáshoz. Kis beszélgetés és 
a terület felfedezése után Janositz Balázs trombitájának gyönyörű 
hangjai jelezték, hogy elkészült az ebéd. A tányérokba a Vass György 
„Öcsi” által készített kitűnő szarvaspörkölt került, melyet Pálffyné 
Murner Nóra kiváló házi kenyerével fogyasztottunk el. Az ebéd után a 
férfiak finomabbnál finomabb borokat, az asszonyok ínycsiklandozó 
édességeket kínálgattak. A vidám hangulatot tovább fokozta, hogy 
Gáspár József harmonikájával eljátszotta mindenki kedvenc nótáját.

A nap végén kissé fáradtan indultunk haza, de ismét bebizonyoso-
dott, hogy nálunk ismeretlen a generációs különbség, hiszen egy gyö-
nyörű napot töltöttünk újra együtt, kisgyermekek, fiatalok, idősek.

Priegl Gyöngyi
PNKE elnöke

Id. Drevenka Antal: 
Májusfaállítás

Áll a parkban a májusfa,
lengedezik sok szalagja

piros, fehér, zöld meg sárga
ettől díszes minden ága.

Milyen okból és mivégre
lett ez a fa ide téve?

Nagy célhoz lett kiszemelve:
a lét örömét hirdesse!

Így lett szebb, mint fatársai
azok egymásnak másai.

Ez fennkölt érzéseket hord
mint zenében sok szép akkord.

Elsőnek az öröm hangja,
tavasz jöttét magasztalja.

Szívben boldogság rak fészket,
fánk ennek állít emléket.

A nézése jó alkalom
felfedni, hogy a vonzalom,
férfi – női nemek között,
ifjú szívekbe költözött.

Több vonzalom már szerelem,
végigrobog az életen.
A májusfa innen ered

szerelmet is közvetíthet.

Idős korban barátságra
vált. Már szelídebb formára.

Ez is szép vonzó eset
kísérje végig életünket!

A levelek összeérnek,
megférnek, mint a testvérek.
Őrzi őket – mint bennünket,
az egymást féltő szeretet.



Fotó: Thurnay Balázs (2017)
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Hit és szolidaritás
Beszélgetés a Thurnay házaspárral

PORTRÉ

Béla bácsi január 15-én betöltötte a 90. évét. Készített számvetést 
az eltelt 90 évről?

Béla bácsi: Az ember elgondolkodik az életén. Próbáltam mindig 
közösségi ember lenni, és megtalálni a helyemet. Ez már gyerekko-
romban is jellemző volt rám. A mi életünkben nagy változást jelentett 
1945. Addig egészen más értékrend szerint nevelkedtünk.

Milyen értékrendet hoztak otthonról?

Béla bácsi: Minden este imádkoztunk, templomba jártunk, és azt 
gondoltuk, a legfontosabb, hogy hűségesek legyünk a hazánkhoz. 
Ám a túlzott, harsány hazafiságot és vallásosságot, az indulókat és a 
bugyuta nótákat mindig ösztönösen kerültem. 

Vilma néni: Borzasztó nótákat kellett énekelnünk, még ma is emlék-
szem a Szittya vitézekre. (nevetnek)

Béla bácsi: Édesapám evangélikus volt, vele is mentünk templomba, 
édesanyám pedig református volt, így vele a kelenföldi református 
gyülekezetbe jártunk. Mindkét templomban otthon voltam. A Cset-
neki utcában laktunk, ez Budán, a Villányi út és a Karolina út sarkán 
van, egy bérelt villaházban. Azokból az évekből vannak a legszebb 
emlékeim. Édesapám meghalt ’41-ben, akkor költöztünk vissza a 
Horthy Miklós útra, a nagyszüleim lakásába. Akkor már hárman vol-
tunk testvérek. 1942-ben felvettek a kőszegi Magyar Királyi Hunyadi 
Mátyás Honvéd Középiskolai Nevelőintézetbe, annak a növendéke 
voltam 1945-ig. Ez gimnáziumi tantervű iskola volt, de katonai szol-
gálati rendre neveltek minket. Ám én nem akartam katonatiszt lenni, 
eszembe se jutott, hogy utána a Ludovikára menjek (tisztképző volt 
1945-ig – a szerk.).

Vilma néninek mi a legszebb gyerekkori emléke?

Vilma néni: Édesapámat a budapesti Ludovikáról, ahol evangélikus 
tábori lelkészként tanár volt, 1941-ben áthelyezték Kassára a 8. had-
testhez. A kassai évekből vannak a legszebb gyerekkori emlékeim. 

Gyönyörű, kertes házban éltünk, előttünk patak, a ház mögött pedig 
a Hernád mellékága folyt, amiben úszni lehetett. Akkor hatan voltunk 
testvérek, csodálatos volt együtt lenni édesanyánkkal. Édesapám a 
háború alatt hatszor volt frontszolgálaton, ebből kétszer Oroszor-
szágban. 1945-ben ki kellett mennie a sereggel Nyugatra, de ő nem 
akart Németországba menni. Pozsonyban maradt vigasztalni és te-
metni a sebesült katonákat. Mivel édesapám magyar állami tisztvise-
lő volt, a Beneš-kormány rendelkezése értelmében 1945 áprilisában 
fejenként egy-egy hátizsákkal kidobtak minket a saját házunkból, és 
két falu közt a határon otthagyták édesanyámat a hat gyerekkel. Tíz 
napon át utaztunk Nyíregyházáig gyalog, parasztszekéren és egy 
olyan marhavagonban, ahol rajtunk kívül egy rettenetesen hideg só-
szállítmány és rutén parasztok is voltak. A legkisebb testvérem akkor 
másfél éves volt, nekünk még őt is cipelnünk kellett.

Nyíregyházán nagy evangélikus közösség volt, ahol három lelkész-
család, köztük a Balczó család vállalta, hogy felnevelnek egy-egy 
Schulek gyereket, mert elterjedt az álhír, hogy édesapám elesett. Hála 
Istennek, ez nem volt igaz, két hónap múlva édesapánk visszajött. Je-
lentkeznie kellett az új kormánynál, így újra együtt voltunk, és Debre-
cenbe kerültünk egy laktanyába. Egyetlen szobában lakott a nyolcfős 
család. Aztán jöttek az oroszok, és onnan is kitettek minket. A többit 
nem mesélem el, mert rettenetesen hosszú lenne… 

Mikor találkoztak először Béla Bácsival?

Vilma néni: Kis korunk óta ismerjük egymást, édesanyáink barátnők 
voltak, együtt jártak a Képzőművészeti Főiskolára.

Mi volt az a pont, amikor ez a gyerekkori barátság szerelembe 
fordult?

Béla bácsi: A szüleink összejártak még a Csetneki utcában, de 
a háborúval megszakadt a kapcsolatuk, távol kerültünk egymás-
tól. Amikor egyetemisták lettünk, Buba (Vilma néni beceneve – a 
szerk.) a Deák téri Evangélikus Ifjúságnak volt a tagja, én pedig 

Thurnay Béla és felesége, Schulek Vilma sokat tettek a piliscsabai evangélikus közösségért. 
Béla bácsi 90. születésnapja alkalmából a házaspár emlékeiről és élettapasztalatairól beszélgettünk.

PORTRÉ

a Kelenföldi Evangélikus Ifjúságnak voltam kirándulásvezető, 
bibliakör- vezető aktivistája – ma legalábbis így mondanánk –, és 
akkor Buba szervezett a két ifjúságnak egy közös éjszakai kirán-
dulást. Május elsején este indultunk el a Holdvilág-árokba zuhogó 
esőben, és ott ébredt vonzalom kettőnk között.

Hány éve házasok?

Vilma néni: Most volt a 66 éves házassági évfordulónk. 

Béla bácsi: 1956. május 6-án esküdtünk a kelenföldi evangélikus 
templomban. Apósom esketett minket.

Mivel foglalkoztak?

Vilma néni: Én muzeológus vagy régész szerettem volna lenni, de azt 
a származásom miatt nem lehetett, így a pedagógiai főiskolán vé-
geztem könyvtár szakon. Mivel papgyerek voltam, és az ugye fertőz, 
egy évbe telt, mire a főiskola után állást kaptam. Akkoriban az volt a 
könyvtárban az elvárás, hogy egy jó könyv mellett mindig vigyenek 
egy szovjet könyvet is.

Béla bácsi: A nyolcadik kerületi Kálvária téri könyvtárban Buba hozta 
létre a gyerekkönyvtárat. Bevezette azt a szabályt, hogy könyvet csak 
az gyerek vehet kézbe, aki előtte megmosta a kezét. Buba még szap-
pant és törölközőt is vitt be a gyerekeknek a könyvtárba.

Vilma néni: A környékbeli gyerekek kulccsal a nyakukban éltek az 
utcán és szívesen jöttek a könyvtárba, mert ott mesedélutánokat is 
tartottunk.

Béla bácsi: Én ’45 után a Lónyay Református Gimnáziumba kerül-
tem, ott is érettségiztem. Teljes lelkesedéssel vetettem bele magam 
a középiskolai életbe, voltam cserkész, énekkaros, néptáncos, és 
örömmel fedeztem fel, hogy a társadalomnak más rétegei is vannak, 
mint amiben én felnőttem. A történelem nagyon érdekelt már gye-
rekkoromban is, szerettem volna tanár lenni, de 1950-ben, amikor a 
történelemhamisítás folyt, nem mertem ezt felvállalni, így inkább ve-
gyész lettem, mint az apám.

Hol kezdődött a közös életük?

Vilma néni: 1956 májusától albérletben laktunk Budapesten, a Bartók 
Béla út sarkán. Egy szobát béreltünk, ahová a fürdőszobán keresztül 
lehetett bemenni. Ha valaki ott mosdott, se ki, se be… 

Béla bácsi: Ott éltük meg a forradalmat is. Mikor a ruszkik belőtték a 
házat, a pincéből jöttünk fel, hogy a földszinti, kigyulladt cukrászdát 
eloltsuk vaksötétben, miközben hullott a fejünkre a vakolat a tűztől.

Vilma néni: Még az ágyunkban is találtam golyókat, el is tettem 
emlékbe. Aztán egy barátunk bekopogott hozzánk egy reggel, hogy 
mennek Amerikába, és ha három napig nem jönnek vissza, miénk a 
lakásuk. Így is lett. 

Hogyan tudták a vallásosságukat megőrizni a szocializmus évti-
zedei alatt?

Béla bácsi: Egyetemista koromban az első évben a reformáció ünne-
pén elkéredzkedtem a laborgyakorlatról a templomba. A tanársegéd, 
aki egyébként párttag volt, elengedett, de a káderlapomba bekerült, 
hogy „a klerikális reakció befolyása alatt áll”. Attól kezdve engem bé-
kén hagytak, nem próbáltak beléptetni se a KISZ-be, se a pártba.

Mennyiben változott meg az életük a rendszerváltás után?

Béla bácsi: Az elején még senki sem tudta, mi lesz. Megjelentek a 
reformkommunisták, senki sem gondolta, hogy az oroszoktól meg-
szabadulunk, csak a közélet további enyhülésében reménykedtünk. 
Bíztunk abban, hogy az egyháznak újra lesz hitoktatási lehetősége, 
ezért beiratkoztunk mindketten az Evangélikus Teológia levelező sza-
kára, és elvégeztük három év alatt. Nagyon jó érzés volt újra szem-
benézni az egyház tanításaival, és felkészülni arra, hogy szolgálatot 
fogunk végezni.

Vilma néni: Én hittant tanítottam, és vasárnap délelőtt foglalkozáso-
kat tartottam a gyerekeknek Békásmegyeren, majd Piliscsabán.

Hogyan kerültek Piliscsabára?

Béla bácsi: 1985-től 2000-ig Solymáron laktunk. Ott minden hónap-
ban egyszer volt istentisztelet a református templomban, ahová az 
evangélikusokat összegyüjtöttük. 20 fös közösségünk volt. Közben 
Csillaghegyen, Pilisvörösváron, később PiIliscsabán is tartottam 
egyre gyakrabban istentiszteletet. Ezekre a szolgálatokra Donáth 
László lelkész kért meg. A piliscsabai ijfúságnak több alkalommal 
szerveztünk nyári tábort, melyek nagyon népszerűek voltak. Solymári 
lakásunk eladása után 2000-ben költöztünk Piliscsabára, mivel már 
élő kapcsolatunk volt a Siló mozgássérült otthonnal és a gyarapodó 
gyülekezettel. A piliscsabai evangélikus közösség 2005-ben szerve-
ződött önálló egyházközséggé. A város közösségében is megtaláltuk 
a helyünket, sok barátunk van a református és a katolikus egyházban 
is. Sokszor szolgáltam a helyi ökumenikus alkalmakon. Nagyon szép 
a város, különleges a fekvése, szívesen töltjük itt idős éveinket.

Béla bácsi, milyen üzenetet szeretett volna átadni a gyülekezetnek?

Béla bácsi: Egy katolikus környezetben a másfajta levegő tartja ösz-
sze az evangélikusokat és a reformátusokat. Nálunk nem csak a püs-
pök által felszentelt pap végezheti a szolgálatot. Az evangéliumhoz, 
a Bibliában levő írott igéhez, annak tanításához ragaszkodunk, az a 
legfőbb szentség a hitvallásainkban, ez segítette kezdettől fogva a 
nyitottabb egyházi közösséget. A túlzott önhittség, az egyházi sovi-
nizmus kirekeszti a másik embert, és ellenséges lelkületet szül. Nem-
csak a másikat sérti, hanem bennem is beképzeltséget alakít ki, ami 
erőszakosan is megnyilvánulhat. Ezt mindenképpen el kell kerülni a 
békés együttélés érdekében.

Ahogy a humán szolgálat minden területén, úgy az egyházakban sem 
mindenkit a hivatása vezérel, hanem néha a jó állás, a dicsőségvágy, a 
hatalom élvezete. Bár a világ ilyen, az Isten Szent Lelke a gyülekezet-
ben működik. Az, hogy a Lélek hogyan ébreszt hitet és szeretet ben-
nünk, misztikum. A mi dolgunk az, hogy örömmel és engedelmesen 
szolgáljunk.

Én bűnnek tartom a megkülönböztetést, és ezzel együtt a kirekesz-
tést. Ez olyankor fordul elő, ha az emberek tájékozatlanok, nem is-
merik a másikat. Hiába beszélünk szeretetről, keresztényi értékekről, 
ha nem tiszteljük egymást. Ugyanolyan Isten teremtményének kell 
tekintenem a másik embert, mint magamat.

Mit gondolnak, miben kellene változtatni?

Béla bácsi: Figyelni kellene egymásra. Az oktatást tönkretették ’45 
után, és azóta sem tért magához, egyre nagyobb a baj. Eötvös Jó-
zsef a XIX. században elsőrangú népiskolai rendszert hozott létre, azt 
kellene folytatni. A társadalmaknak olyan lesz a sorsa, amilyet meg-
érdemelnek, amit eltűrnek. Az a közösség és az a művelt elit, amely 
nemcsak saját magára, hanem másokra is figyel, meghatározza a 
társadalom vezetését. Rengeteg fiatal elégedetlen, ezért megpróbál-
nak másképpen élni, mint a szüleik. Ez reménykeltő.

Vilma néni: Most megindult egy változás. Az emberek önzetlenül 
segítenek a menekülteken. Van, aki odaadja a fél lakását. Ez olyan 
megható számomra…

Béla bácsi: Szolidaritást kell éreznünk a többi ember iránt. Ez a tisz-
telet és szeretet mellett a legfontosabb. Isten országa láthatatlan, de 
erős. Az egyház is többet tudna tenni, mint amennyit tesz. Elfogadott 
tekintélyként az lenne a feladata, hogy közösségi embereket neveljen. 

Mit szeretnének még megélni?

Vilma néni: Nagyon sokat törődnek velünk a gyerekeink most, hogy el-
esettek lettünk. Négy gyerekünk, tizennégy unokánk és tíz dédunokánk 
van, szeretnénk őket még sokáig szeretni, és élvezni a velük töltött időt.

Balázs Rita

Nászúton Királyréten (1956. május)

Thurnay Béla (1942)Schulek Vilma (1943)
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A legelső magyar orvosnő 32 évesen Zürichben 
szerezte meg orvosi diplomáját, amit 18 évvel 
később védett meg a budapesti egyetemen. A 
kivételes személyiségről Piliscsabán élő roko-
na, Radványiné Lőw Andrea mesélt, akinek anyai 
dédapja, Kálmán volt Hugonnai Vilma bátyja.

Hugonnai Vilma grófi családból származik. A nemesi família még a 
török időkben került Horvátországból Vas vármegyébe. E család sar-
ja az a Szentgyörgyi-Horváth Fülöp-János is, aki először tartotta meg 
a híres Anna- bált Balatonfüreden, melyen a hagyomány szerint lánya, 
Anna- Krisztina megismerkedett későbbi férjével, Kiss Ernő honvéd al-
tábornaggyal.

Hugonnai Vilma 1847-ben született, apja szentgyörgyi gróf Hugonnai 
Kálmán, anyja Pántzéli Terézia. Vilma a családi birtokon, a Nagytété-
nyi kastélyban nevelkedett, ám míg körülötte a lányok hímezni vagy 
muzsikálni tanultak, ő inkább a természetet figyelte meg, könyveit ol-
vasta, békát boncolt. Napjainkban különösen megrendítő tény, hogy 
mivel Vilma édesanyja tüdőbajban szenvedett, teljesen elkülönülve élt 
a kastély keleti szárnyán, és hogy gyermekeit megőrizze a fertőzéstől, 
tíz lépésnél közelebb nem engedte őket magához.

Vilma később a pesti Pröbstl-féle leánynevelő intézetben tanult, ám itt 
abba kellett hagynia tanulmányait, mert hozzáadták a nála közel 20 év-
vel idősebb Szilassy Györgyhöz. Három gyermekük született, de csak 
a legidősebb, György maradt életben. Mivel férje a házasság után is 
folytatta megszokott agglegényéletét, Vilma – aki a tétlenséget nem 
jól viselte – tudományos könyveket hozatott a fővárosból, és csilla-
gászatról, kémiáról, fizikáról, sőt megbotránkoztató módon az emberi 
testről olvasott. Kijárt a tanyákra is és tanácsokat adott a béresasszo-
nyoknak, ha valamelyik gyermek megbetegedett.

Érdeklődésével egybevágott, mikor Jókai lapjában, a Honban olvas-
ta, hogy Zürichben nőket is orvossá avattak. Ezen felbuzdulva 1872-
ben, 25 évesen, férje beleegyezésével, de anyagi támogatás nélkül 
indult el Svájcba, ahol ékszereit eladva tartotta fenn önmagát. Szű-
kös anyagi helyzete miatt főleg zöldségeken és gyümölcsökön élt, 
így már a vitaminok felfedezése előtt saját magán tapasztalta az 
egészséges táplálkozás előnyeit.

Az egyetemen végül hét évet töltött, ebből másfelet alsegéd orvos-
ként dolgozott, majd 1879-ben az összes orvostudományok doktora 
lett. Még ebben az évben hazatért, ám Magyarországon elutasították 
oklevelének honosítását. Trefort Ágoston akkori kultuszminiszter azt 
a tanácsot adta neki, hogy végezzen el inkább egy bábaképző tanfo-
lyamot. Így – mivel ekkorra férje kártyaszenvedélyének köszönhető-
en nehéz anyagi helyzetbe kerültek – Vilma kitette a táblát a pesti Ősz 
utcai bérházra: „gróf Hugonnai Vilma okleveles bába”.

1879 őszén mint rendkívüli hallgató beiratkozott a budapesti egye-
tem orvosi fakultására, ahol belgyógyászatot, szülészetet, nőgyó-
gyászatot, sebészetet és törvényszéki orvostant hallgatott. Ezzel 
párhuzamosan kérvényt nyújtott be, hogy a budai Főgimnáziumban 
az érettségi vizsgát letehesse, ez meg is történt 1881-ben. Ekkor 34 
éves volt. Azt remélte, hogy az érettségi bizonyítvány birtokában sváj-
ci oklevelét végre honosítani fogják, ám kérelmét ismét elutasították. 

1884-ben elvált első férjétől, 
akivel az együttélés mind ne-
hezebbé vált, majd 1887-ben 
férjhez ment dr. Warta Vin-
ce műegyetemi tanárhoz, aki 
egyébként arról is ismert, hogy 
kutatótársaival ő fedezte fel a 
Zsolnay-porcelángyár által hí-
ressé vált eozinmázat. Vilma 
– akkoriban szintén szokat-
lan módon – 40 éves korában 
sem félt gyermeket vállalni, így 
1888-ban megszületett lányuk, 
aki szintén a Vilma nevet kapta. 

Közben nem adta fel régi álmát: 
1896-ban újból benyújtotta ho-
nosítási folyamodványát, ami 
ezúttal eredményes volt. Az 
orvosi szigorlatait újra le kellett 

tennie, a legnehezebb kérdéseket kapta, hiszen a férfiakból 
álló orvostársadalom számára bizonyosság kellett, ám tudá-
sa végül győzelmeskedett, és 1897. május 14-én, 50 évesen 
– elsőként a nők közül – végre megkapta magyar orvosdoktori 
oklevelét.

Ettől kezdve tevékeny praxist folytatott, de a szegény bete-
geket mindig ingyen gyógyította. Jótékony egyesületeket 
alapított, több egyesületben segítő munkát végzett. Emellett 
tudományos munkát is folytatott, előadás-sorozatot tartott a 
nő és gyermek egészségtanáról, valamint átdolgozta és kiad-
ta Anna Fischer-Dückelmann A nő mint háziorvos című művét 
magyarul.

Bár kislánya húszévesen tüdőbajban meghalt, majd férjét is 
elveszítette, aki hat éven át küzdött a lassan sorvasztó idegbé-
nulással, Vilma a nehézségek ellenére is folytatta a munkáját. 
Az első világháború alatt hadikórházban dolgozott, munkájá-
nak elismeréseként megkapta a Vöröskereszt tiszti díszjelvé-
nyét. Éppen 100 éve, 1922-ben halt meg Budapesten, 75 éve-
sen. Kitartása, eltökéltsége, tudásvágya és újító szellemisége 
azonban ma is példa. Nem véletlen, hogy az orvosi egyetemen 
az ő nevét viselő emlékéremmel ismerik el a fiatal orvos-, ok-
tató- vagy kutatónőket, és hogy a Semmelweis Egyetem Külső 
Klinikai Tömbje mellett álló teret 2020-ban róla nevezték el.

Radványiné Lőw Andrea azt is elmesélte, milyen kalandos 
úton maradt meg a Hugonnai-hagyaték, melyet a nagyap-
ja őrzött. Mikor 1951-ben a család megkapta a kitelepítési 
végzést, egy szál bőrönddel kellett útnak indulniuk Nyír-
egyháza mellé. Édesanyja azonban (akit a nagy előd nyo-
mán szintén Hugonnai Vilmának hívtak) ekkor, 19 évesen 
férjhez ment az udvarlójához, és így, immár Lőw Lászlóné 
néven, nem volt köteles a kitelepítési parancsnak enge-
delmeskedni. Felpakolt tehát egy szekérre mindent, amit 
magával tudott vinni, többek között a nagyapa által össze-
gyűjtött iratokat, és Piliscsabára költözött, abba a házba, 
melyet férje édesapja még 1932-ben épített, és ahol And-
rea a mai napig lakik. Ennek köszönhetően maradt meg a 
hagyaték egy része – a hivatalos iratok ugyanis Budapest 
ostromakor megsemmisültek, a tárgyi emlékek nagy ré-
szét pedig Hugonnai Vilma menye (első férjétől született 
fiának, Györgynek a felesége) kidobta.

Lichtneckert Eszter
Fotó és életrajzi adatok: Radványiné Lőw Andrea

Tavaszi események 
a Szepesiben

Május elején lezajlott az Ágazati szakmai érettségi tárgyak 
országos versenye, melyen iskolánk 12. a osztályos tanulója, 
Gál István a mezőgazdasági és gépésztechnikai ismeretek 
tantárgy versenyén első helyezett lett. 

A hónap végén a középiskolások számára életük egyik leg-
fontosabb időszaka érkezett el, a középfokú tanulmányok le-
zárása. Ezt ünnepelték április 28-án a szepesis végzős diákok 
azzal is, hogy kedvenc gépeikkel büszkén mentek végig a vá-
ros utcáin. A traktoros ballagás immár több éve hagyomány a 
Szepesiben, amivel az ott tanulók azt is ki tudják fejezni, hogy 
miért is szeretik ezt a szakmát.

Iskolánk korábbi mezőgazdasági gépésztechnikus tanulója, 
Hambalgó Ferenc a Szakma Sztár Fesztiválon megrende-
zett IX. WorldSkills Hungary nemzeti döntő győztese lett. A 
WorldSkills Shangahi 2022 világverseny után a EuroSkills 
2023 Európa- bajnokságon is képviseli majd szakmáját és ha-
zánkat a nehézgépszerelő versenyszámban.

Gratulálunk a kimagasló versenyeredményekhez, a végzősök-
nek pedig sok sikert kívánunk innen is az érettségi vizsgákhoz!

Börzsönyi Tünde 
igazgató

Fotó: WorldSkills Hungary



1514 Piliscsabai Polgár

OKTATÁS OKTATÁS

Erdély 
örök 
és fogva tart

Május 2. és 5. között a Hauck iskola 7. osztálya ötnapos erdélyi körutazáson vett 
részt a Bethlen Gábor Alap Határtalanul pályázatának jóvoltából. A címben sze-
replő mondat a határ átlépése után már az első nap végén megfogalmazódott 
bennem, ugyanis sokadik erdélyi utazásom után is ugyanazt a megmagyarázha-
tatlan varázslatot éreztem, mint mindig. Az osztályom tanulói közül a legtöbben 
életükben először jártak itt, és örömmel tapasztaltam, hogy ugyanez az életérzés 
kerítette hatalmába őket, annak ellenére, hogy ismeretlen világba léptek és sokkal 
fiatalabbak, mint én. 

Nemcsak a táj megkapó szépsége, a történelmi hangulatok sokfélesége ejti az em-
bert rabul, hanem sokkal inkább az ottani emberek tiszta, olykor nyers őszintesége, 
játszmák nélküli világa, természetes nyitottsága. Szitta Imola tanárnő és én ma-
gam is örömmel tapasztaltuk, hogy diákjaink azonosulni tudtak az erdélyi emberek 
nyitottságával, tükörként sugározták vissza a kapott benyomásokat. 

Utunk során ikonikus helyszíneket látogattunk végig: Arad monarchiabeli hangula-
ta, városa és az aradi vértanúk emlékhelye, magos Déva vára és a dévai Szent Fe-
renc Alapítvány árvaháza, Vajdahunyad vára, Nagyszeben és Segesvár mind-mind 
az erdélyi szászok jelentős városai. Fehéregyházán a segesvári csatában elesett 
Petőfi emlékműve, Székelyföldön Gyergyószárhegy, a Békás-szoros, a Gyilkos-tó, 
Székelyudvarhely, Farkaslakán Tamási Áron emlékműve, Korond, a tordai sóbánya, 
a Tordai-hasadék, Kolozsvár, Erdély szellemi központjának lüktető esti világa és tör-
ténelmi helyszínei, Körösfő csodálatos kalotaszegi temploma, végül Szent László 
király városa és Nagyvárad a maga szecessziós hangulatával. 

Az út benyomásai, hangulatai érzékeltethetőek egyetlen élmény fókuszában: a Pe-
tőfi emlékműve mögött elterülő csatamezőt nézve vált valóra velünk együtt a vá-
tesz költő jóslata: „Hol sírjaink domborulnak, unokáink leborulnak és áldó imádság 
mellett mondják el szent neveinket.”

Hazaérve az egyik tanítványom fogalmazta meg a saját és mindannyiunk érzését: 
„Sok országban jártam már, de soha nem éreztem ennyire magaménak egyiket 
sem, mint Erdélyt.”  Valóban, Erdély örök és fogva tart. 

Káplán Zsófia és Szitta Imola
Fotók: Szitta Imola

Vajdahunyad vára

Tordai sóbánya Holnap társasága szobor

Békás-szoros

Kapcsolat 
és együttműködés
Sokan tudják rólunk, hogy a Piliscsabai Tanoda elsősorban a tanu-
lásban, továbbtanulásban segíti a gyerekeket. Azt azonban keve-
sebben ismerik, hogy még mivel foglalkozunk a munkánk során. 
Előfordul, hogy a Piliscsabai Tanodáról azt gondolják, valamiféle 
alternatív iskola, pedig nem az. Mi jóval kisebb közösség vagyunk 
egy iskolánál, más feladataink és adottságaink vannak. Ezekből 
most két dolgot szeretnék kiemelni: a családokkal való szoros 
együttműködést és a települési szakmai kapcsolatrendszerünket.

A gyerekek családban nevelkednek. Nem lehet a családot mellőzni 
a nevelési folyamatban, hiszen közös célja a családnak és a tano-
dának, idővel a gyermeknek is, hogy olyan felnőttek váljanak be-
lőlük, akik önálló, felelős, döntésképes, boldog emberek lesznek. 
Így a programunknak szerves része az is, hogy a családokat minél 
jobban megismerjük, rendszeres kapcsolatunk legyen velük, állan-
dó visszajelzést adjunk és kapjunk a gyermekről. Ennek érdekében 
minden évben több olyan alkalom is adódik, amibe a családokat 
bevonjuk. Évente kétszer családlátogatásra megyünk, ami van, 
hogy sajnos csak online tud megvalósulni, de szerencsére a jár-
ványhelyzet csökkenésével egyre több családhoz jutunk el ismét 
személyesen. Ezek emlékezetes találkozások maradnak mindenki 
számára. Emellett évente négy alkalommal szervezünk családi kö-
zösségi napokat. Vannak már hagyományosnak mondható, illet-
ve változó programjaink is. A tanévzáró közös főzés, a piliscsabai 
lecsó fesztiválon és főzőversenyen való részvétel, illetve a karácso-
nyi ünnepség évek óta közös alkalmunk. Mindig nagyon jó hangu-
latú, mikor közösen, egy ügyért dolgozunk.

Egy szülő ötletére rendeztük meg idén először a családsegítő ruha-
vásárunkat. Nem kis feladat volt az összegyűlt ruhákat – melyeket 
ezúton is köszönünk – a lelkes anyukákkal átválogatni, szortírozni, 
kipakolni, hogy másnap jöhessenek a településről a vásárlók. Amíg 
a ruhákat pakoltuk, beszélgettünk, nevettünk, még jobban megis-
mertük egymást. Biztos vagyok benne, hogy ezzel is hagyományt 
teremtettünk, lesz folytatása.

A másik fő feladatunk a szakmai kapcsolattartás a településen 
működő és környékbeli intézményekkel. Kicsit olyanok vagyunk, 
mint egy polip, amely mindegyik karjával kapcsolódik valakihez. Ha 
csak azt nézzük, hogy egy gyermeknek hány élettere van, mennyi 
emberrel kerül kapcsolatba, akkor nem csoda, hogy a velük foglal-
kozóknak is legalább annyi kapcsolattal kell rendelkezniük. Az első 
és legfontosabb partnereink az iskolák. A tanodás gyermekek hét 
különböző iskolába járnak a környéken, az alsó tagozatosokért el 
is megyünk az iskolába, és felkísérjük őket a tanodai foglalkozásra. 
Ilyenkor mindig tudunk egyeztetni a tanítókkal, hogy mit gyakorol-

junk, miben volt sikerük 
a gyerekeknek. Emellett 
kapcsolatban vagyunk 
a városi családsegítő és 
gyermekjóléti szolgálattal. 
Kompetenciáink szerint 
osztjuk fel magunk között 
a feladatokat, egyeztetünk 
a következő lépésekről. Az 
iskolákban néhány éve működő szociális segítő hálózat is az egyik 
pillérünk, ők sok esetben közvetítenek az iskola és a család között. 

Ezt a kapcsolati hálót élhettük meg a május 16-án tartott részvé-
teli színházi foglalkozáson, amelyen a mezőgazdasági szakképző 
iskola kollégistái, a Palánta iskola diákjai és a tanodás gyerekek 
együtt vehettek részt. Az eseményen az inkluzív színházi produk-
ciókkal foglalkozó MáSzínház társulata mutatta be Carlo című da-
rabját, miközben a játékot olykor megszakítva, a gyerekekkel közö-
sen gondolkoztak a történet lehetséges folytatásán.

Hiszünk abban, hogy az együttműködés, a törődés és a befekte-
tett munka meghozza gyümölcsét, amelyből a tanodás gyerekeink 
hosszú távon profitálnak majd.

Kézdy-Brózik Vera
Piliscsabai Tanoda

Felvételt hirdet a Szent Tamás Akadémia
Elindult a jelentkezés a piliscsabai Aquinói Szent Tamás Ökumeni-
kus Közéleti Akadémia ősszel induló negyedik évfolyamára, melyre 
június 15-ig várják a keresztény fiatalok jelentkezését.

A 2018-ban alakult Szent Tamás Akadémia egyedülálló, élmény-
alapú képzést kínál azon 21–30 év közötti, keresztény, értelmiségi 
fiataloknak, akik egyetemi tanulmányaikat már befejezték vagy 
jelenleg végzik, és érzik magukban az elhivatottságot és a felelős-
séget szűkebb környezetük alakítása vagy a társadalmi szerepvál-
lalás iránt. A képzés a keresztény lelkiségi, gazdasági, társadalmi 
és kulturális élet szinte minden területét lefedi, kezdve a teológiától 
az irodalmon, a művelődéstörténeten és a társadalomismereteken 
át egészen a politológiáig és a médiaismeretekig. Az akadémia ok-

tatói a szakmájukban legmagasabban kvalifikált előadók, neves 
professzorok.

A 10 hónapos képzés Piliscsabán, bentlakásos, kollégiumi for-
mában végezhető el 10 modulban, 8 tanulmányi út kíséretében. 
A kollégiumi életet közösségi, lelki, kulturális és sportprogramok 
gazdagítják. A program a résztvevők közül 15 fő számára teljesen 
költségmentes, és havi ösztöndíjban is részesülhetnek. 

A képzésre jelentkezni a szenttamasakademia.hu oldalon, a Je-
lentkezés menüpont alatt lehet, további részleteket pedig az aka-
démia Facebook-, illetve Instagram-oldalán olvashatnak.

PP
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Fradi-nappal zárjuk 
a szezont

A fenti jeles nyári napon több okunk is lesz együtt ünnepelni. Első-
sorban azért, mert 2000 óta harmadszor látogat a Fradi gála-
csapata Piliscsabára, ahol három generáció sztárjai dobogtatják 
majd meg a sportág szerelmeseinek szívét. Nem mellesleg a PSE 
20 éve, 2002-ben nyert bajnokságot, és ez a sikercsapat is jubilál, 
tagjai összeállnak egy félidő erejéig. Végül pedig egész nap után-
pótlástornák vezetik fel az eseményt több korosztályban, amivel 
elbúcsúztatjuk az idei szezont.

Bánki József, azaz Dodó, élő legenda, a zöld-fehér öregfiúk ösz-
szefogója azonnal igent mondott a hívó szóra, egyedül az időpont 
volt kérdéses. Érdemes tudni, hogy már tavaly ősszel 90%-osan 
teli naptárukba nem volt egyszerű beférni. Azonnal emlékezett rá, 
hogy itt, Piliscsabán kezdődött az FTC gálacsapat azóta is zakato-
ló országjárása. A pontos csapatösszeállítást felelőtlenség előre 
megjövendölni, de az bizonyos, hogy a következő, nem is akármi-
lyen névsorból kerül ki: Kollár József, Szűcs Mihály, Telek András, 
Dejan Mliovanovics, Keller József, Deszatnik Péter, Zoran Kuntic, 
Bubcsó Norbert, Schultz Levente, Lisztes Krisztián, Holló Richárd, 
Szkukalek Igor, Szeiler József, Wukovics László, Szenes Sándor, 
Rab Tibor, Pogány László, Kincses Sándor, Dzurják József, Takács 
László, Bánki József, Horváth Péter, Topor Antal, Fischer Pál, Kris-
ton Attila, Márkus Tibor, Balog Zoltán, Bojan Lazics és Dukon Béla.

Dodó kiemelte, hogy ennek a fantasztikus csapatnak minden tag-
ja a vendégjátékokat nem egyszerűen egy focimeccsnek tekinti, 
hanem a sportág ünnepének, a szurkolókkal való találkozásnak, 
küldetésnek. Ehhez mi is csatlakozunk, hisszük, hogy emlékezetes 
élményt nyújtunk játékosoknak, családtagoknak, sportszeretőknek 
egyaránt.

Az esemény komoly erőfeszítés, vállalkozások, magánemberek 
támogatásaiból valósítjuk meg. Belépőjegyek (2000 Ft), illetve 
támogatójegyek (10 000 Ft) vásárlásával bárki segíthet. Ezt a 
piliscsabase@gmail.com címen vagy a +36/70-6047-668-as te-
lefonszámon tudják jelezni, szponzoráció esetén támogatói iga-
zolást állítunk ki erről. Amennyiben bevételeink a kiadásainkat 
meghaladják, a nyereséget a sporttelep fejlesztésére fordítjuk, par-
kosítunk, terepet rendezünk.

Nagypapák, apák, gyermekek! Minden korosztály láthatja korának 
kedvenceit június 25-én, feltéve, ha velünk lesz ezen a nem min-
dennapi ünnepen. A végére azt kéne írnom, hogy „Hajrá, Csaba!”, 
vagy/és „Hajrá, Fradi!”, ám jobban idevág, ha úgy búcsúzom: „Hajrá, 
labdarúgás!”

Gáspár Zsolt 
PSE elnök, edző, öregfiúk játékos

Néptánctanfolyam 6–14 éves gyermekeknek 
(Tímár Mihály) 

hétfő 16.00–18.00

Szlovák nyelvtanfolyamok 
(Helena Bačová, Hamerszki Rozália) 

kezdő: szerda 17.00, 
középhaladó: hétfő 18.00, haladó: hétfő 15.30

Amatőr Festők Klubja 
(Szabóné Darvas Annamária) 

kedd 10.00–13.00

Piliscsabai Novi Cantores kórus próbája 
(Lisztes László) 

szerda, péntek 19.00–21.00

Ritmikus gimnasztika 
(Gáspár Eszter) 

kedd, csütörtök 17.45–18.45

A MIKK állandó programjai

KLARISSZA-HÁZ
Művelődési Információs Központ és Könyvtár

Templom tér 9., 
26 575 399, 

klarisszahaz@gmail.com,
www.klarisszahaz.hu

A Városi Könyvtár e havi ajánlata
Elérhetőségek: konyvtarpiliscsaba@gmail.com, 06 26 575 399, 06 26 375 355

ALMÁSI KITTI: A TE DÖNTÉSED

Ebben a válogatáskötetben Almási Kitti legjobb 
előadásai közül gyűjtöttek össze egy csokornyit, 
melyek az élet különböző területeire kalandozva 
villantanak fel egy-egy szeletet a neves pszicholó-
gus gondolkodásából. Szó esik önismeretről, pár-

kapcsolatokról, családról, elvárásokról és autonómiáról, élet-
bátorságról, megküzdésről, az önmagunkért való kiállás és az 
önvédelem lehetőségeiről, sebzettségeink gyógyításáról – az 
Almási Kittitől megszokott olvasmányos, élvezetes stílusban.

BORSA BROWN: AZ ARAB KIRÁLYSÁGA

Egy királyság, ahol a nők szerencsések, ha meg-
ismerhetik az igaz szerelmet és érvényesíthe-
tik az akaratukat. Egy birodalom, ahol a férfiak 
olykor felismerik, hogy a nők akár nagyobb ha-
talommal is bírhatnak, mint azt sejtették volna. 

Szív és becsület harca a vágy és az igaz szerelem porondján, 
egy kegyetlen, de egzotikus világban. Borsa Brown különle-
ges, szókimondó, ugyanakkor érzelmes és szenvedélyes, ero-
tikában bővelkedő regénye.

BERG JUDIT: HAMUPOGÁCSA

12 népmese a világ minden tájáról. 12 kortárs ma-
gyar író meséje, 24 hangulatkártyával és játékötle-
tekkel. A kötet szerzői: Berg Judit, Dániel András, 
Gimesi Dóra, Kiss Judit Ágnes, Kollár Árpád, Lackfi 
János, Maksai Kinga, Mészöly Ágnes, Molnár 

Krisztina Rita, Somfai Anna, Szabó Imola Julianna és Várfalvy 
Emőke.

MAJOROS NÓRA: A NÉMA TÁLTOS

A Vitéz János Gimnázium udvarán álló ősöreg 
fa gyökerei közt a múltba vezető alagutak ka-
nyarognak. Egyre több gyerek szeretné meg-
nézni, milyen is egy másik korszak. Márk és Imi 
olyan messzire megy vissza az időben, mint 

még senki más az osztályból. Az sem segít nekik az eliga-
zodásban, amit töriből tanultak, hiszen ott is csak a honfog-
lalásnál kezdték. De vajon milyenek voltak, akik a honfoglaló 
magyarok előtt éltek itt? Hogyan lesz a nagyszájú Márkból 
„néma”, vagyis idegen nyelvet beszélő „táltos” mesemondó? 
És mit hoz a 9. századbeli magyarokkal való találkozás?

Nemzetiségi nap 
a Páduaiban
Május 19-én ismét megrendezték a nemzetiségi napot a Páduai 
iskola alsósai számára Triffné Magyar Andrea szervezésében. 
Az első két órában a Piliscsabán élő négy nemzetiség életmód-
jával, meséivel, játékaival, énekeivel és öltözékével ismerkedhet-
tek meg a gyerekek a tantermekben, a nemzetiségi önkormány-
zatok részvételével.

Ezt követte az aulában a gálaműsor, ahol a nemzetiségek ze-
néjéből és táncából kaphattak ízelítőt a diákok. A német hagyo-
mányok képviseletében Apollónia György és növendékei rézfú-
vós együttese, majd Metzger Bálint (10. g), Fetter Laura (6. a), 
Kovács Nelli (Hauck iskola), valamint a Werischwarer Heimat-
werk ifjú táncosai léptek színpadra. Ezt követte Horváth Sándor 
hegedűjátéka és a roma hagyományőrző tánccsoport műsora. 
A harmadik blokkban Sutyinszki Beáta játszott szlovák népda-
lokat, majd id. Drevenka Antal erre az alkalomra írt versét hall-
hattuk Vida Péter tolmácsolásában. Végül magyar népzene és 
tánc következett, a Páduai iskola Szederinda Néptáncegyüttesét 

Ocskay Rita, Halmos Attila és Timár 
Benedek kísérte. A négy nemzetiség 
kulturális sokszínűségét csodálva 
újra értelmet nyertek a műsor beve-
zetőjében idézett szavak Szent István 
intelmeiből: „az egynyelvű és egyszo-
kású ország gyenge és esendő”.

Lichtneckert Eszter
Képek: Szabó János

PSE – FTC öregfiúk gálameccs: 
június 25., 17.00



Mikor érünk már oda…?
Az alábbi írást egy kedves olvasónk küldte a 
Piliscsabai Polgár szerkesztőségének azzal a 
céllal, hogy tegyük közkinccsé. Bár nevét nem 
szeretné, ha közzétennénk, gondolatait ezúton 
osztjuk meg olvasóinkkal.

Miért van az, hogy csak az életminőséget, az ápolt környezetet, a tisz-
ta és kezelt közterületeket, a gondos gazdájukról árulkodó házakat, 
portákat, tanyákat, udvarokat, előkerteket irigyeljük 30 évvel a rend-
szerváltás után is, de az oda vezető utat, vagy annak az árát, hogy 
mi is hasonló képet mutassunk környezetünkről és magunkról, már 
nem vagyunk hajlandók megfizetni? Pedig az odaút nagy része nem 
pénzkérdés, hanem csak akarat, önerő és igényesség kérdése. 

Úgy tudjuk csodálni a Lajtán túli mentalitást és jómódot, amit persze 
könnyen elintézünk azzal, hogy azok történelmileg szerencsésebb csil-
lagzatú országok – amiben van is igazság –, de csak erre fogni az otta-
ni általános színvonalat, tévút lenne. Hogy ott nem rondítottak bele úgy 
a magántulajdonból eredő egyéni felelősségvállalásba, hogy ott nem 
mindent az önkormányzattól, az államtól várnak az emberek, ez is igaz, 
de ez is puszta leegyszerűsítés lenne, azt hiszem. Hogy ott önállóbbak 
az emberek, hogy több pénzük van, ezért már a közügyekkel is tudnak 
foglalkozni, és a szemük is tovább lát a kertkapujukon, ez is csak egy 
sablonos válasz arra a kérdésre, hogy miért tartanak ők ott, ahol, és 
mi miért ott, ahol. Könnyű belenyugodni ezekbe a magyarázatokba, és 
úgy tenni, mintha egy olyan lemaradásban lennénk, ami örökké behoz-
hatatlan, és amit így nem is érdemes megpróbálni még lefaragni sem. 
Akkor ezek szerint marad az önsajnálat, az „oda kellett volna születni”, 
vagy az „oda kellene költözni” gyökeret vesztő megoldása?

Vannak körülmények – történelmiek és szociálisak –, csak azokkal 
nem jutunk semmire azon túl, hogy valakit bosszant, valakit lemon-
dóan megnyugtat, valakit pedig pont az igénytelenség felé visz, hi-
szen úgyis mindegy, nincs mit tenni.

Talán sejtik már, hogy ez nem egy önkormányzatot számonkérő cikk, 
hanem a lelkiismeretünkre apelláló kísérlet, figyelemfelhívás a rend-
szerváltás előtt annyira vágyott önszerveződésre, a szabad tenni aka-
rásra és tenni tudásra. Ugyanis nem az önkormányzat autói szántják 
fel a zöldterületeinket, vágnak maguknak utat olyan helyeken, ahol 
már nincs aszfalt, és használják parkolónak méltán híres fasoraink 
fáinak közét, hogy aztán ott esőt és havat követve sárdagonyák ala-
kulhassanak ki. Utcáinkon türelmetlen, egymással szembekerülő au-
tósok a néhány éve még zöldfelületekre húzódnak félre ahelyett, hogy 
a kapubeállókban tennék. Utcáinkat a szűkebb helyeken a zöldterüle-
tek rovására szélesítjük ki. 

Klotildligeten mindez viszonylag új keletű probléma, de nagyon gyor-
san rombolja mindazt, amit Ligeten az itt lakók szeretnek, az idelá-
togatók csodálnak. Lehet, hogy több az autó, lehet, hogy jobban si-
etünk, lehet, hogy többen is vagyunk, mint akár két-három éve, nem 
tudom. De azt hiszem, hogy ezek nem a helyes válaszok, és sem-
miképpen nem lehetnek indokai Liget zöldfelületeinek rombolására, 
az önkényes parkolásokra, a kapubeállóikba vagy a saját udvaraikra 
beállni rest tulajdonosokra, bérlőkre vagy látogatókra.

Hogy van ennél nagyobb probléma is? Persze hogy van, de hogy itt 
kezdődik minden, az nem lehet kérdéses. Ha az egyén nem képes az 
életterének és szomszédainak megbecsülésére, és arat „a kerítése-
men kívül mindenkié, azaz a senkié” nemtörődöm elve, akkor a Lajtán 
túl nemcsak hogy messze lesz, de egyre messzebb.

Jó látni, hogy vannak szemétszedő akciók, de mennyivel könnyebb 
lenne el sem dobni a szemetet. A megmentett fasorok és a mögöt-
tük álló civil kezdeményezés, a rendben tartott porták mind jó példák, 
üdítőek és üdvözlendők, de hogyan lehet elérni városunk lakóinál, 
hogy legyenek igényesek a környezetükkel szemben általában is, és 
ne csak kampányszerűen? 

Az odafigyelés nem pénzkérdés. Mitől válik valaki a közösség érde-
kében is gondolkodó emberré? Mikor növünk túl az egónk határán, 
hogy nem tehetünk meg mindent, mert azzal mások sérülnek, az-
zal a környezetünk sérül, az életünk lesz nehezebb? Mi kell ehhez 
a vágyott igényességhez? Büszkeség, kivagyiság, rátartiság? Hogy 
lássuk, a saját portám és annak tágabb környezete is rólam, rólunk 
árulkodik? 

Hiszem, hogy ha mindenki csak a saját portáját és annak előkertjét 
rendben tartaná, már nagyon látványos eredményt láthatnánk. Jó 
pár éve talán még így volt, nem tudhatom, de az biztos, hogy úgy 
használjuk településünket, hogy alig törődünk annak megóvásával, 
rendezettségének szinten tartásával. Lelakjuk, de a rendet és a hely-
reállítást mástól várjuk.

Végül is ki lakik itt, az önkormányzat? Kinek jobb úgy hazajönnie, vagy 
a hétvégét élveznie, hogy a város és annak közterei rendben vannak? 
Kinek esik jobban egy séta, ha szép a Gulya, az erdőalja, az utcák 
mente; ha nem mindenhol autókat lát parkolni egymás hegyén-hátán 
a zöldterületek rovására; ha az árkok nem szeméttel vannak tele; ha 
az állomásokat nem veri fel a gaz? Kinek az ingatlana ér kevesebbet 
vagy többet a saját kertünk vagy a szomszéd telkének rendezettsége 
vagy rendezetlensége miatt?

Naiv kérdéssel zárva: vajon ezek a közösségtársaink a Lajtán túli 
országokban is ott mennének és parkolnának, szemetelnének, ahol 

éppen kedvük tartja? Vagy ott őket is megérin-
tené az a megmagyarázhatatlan közösségi erő, 
hogy becsüljük meg, amit egyszer már létre-
hoztunk, és ne tegyük tönkre? Valószínű, mert 
elbűvölné őket a rendezettség, a büszkeség, az 
„ez a miénk” érzése, a „ha itt élsz, érezd maga-
dénak és vigyázz rá” közösségi elvárása.

Mi is lehetnénk büszkék, lehetnénk az orrunk-
nál és kertkapunknál tovább látó, köztereinkre 
is igényes lakói ennek a városnak és országnak. 
Meg kellene egyszer próbálni, hogy ne mindig 
egy félkész, valahova igyekvő közösség le-
gyünk, hanem egyszer meg is érkezzünk már.

Egy kedves olvasó
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PILISCSABAI POLGÁR
Felelős kiadó: Piliscsaba Város Önkormányzata 
XXXII. évfolyam, 6. szám
Főszerkesztő: Sólyom Ágnes
Munkatársak: Balázs Rita, Kovács Ildikó, Lichtneckert Eszter
Elérhetőségeink: piliscsabai.polgar@gmail.com, +36 70 866 3289
A júliusi szám lapzártája: június 10.
A szerkesztőség fenntartja a beérkezett nyersanyagok szerkesztési jogát, kéziratot nem 
tartunk meg és nem küldünk vissza. Az újságban megjelenő hirdetések valóságtartalmáért 
felelősséget nem vállalunk.
A Piliscsabai Polgár havonta 3000 példányban, ingyenesen jelenik meg.
Címlapfotó: Kovács Ildikó
Tördelés, nyomdai előkészítés: Szima Roland
Nyomda: Virtuóz Kiadó és Nyomdaipari Kft.
Hirdetésfelvétel a júliusi számba: június 10.

HIRDETÉSFELVÉTEL 
A PILISCSABAI POLGÁRBA: 

piliscsabai.polgar@gmail.com
+36 70 866 3289

Szélesség × magasság

1/1 184 mm × 262 mm 48 000 Ft

1/2 184 mm × 128 mm 24 000 Ft

1/4 90 mm × 128 mm 12 000 Ft

1/8 90 mm × 62 mm 6 000 Ft

1/16 43 mm × 62 mm 3 000 Ft

HIRDETÉSEK

AJTÓ, ABLAK

Műanyag, fém nyílászárók, MARTOM bejárati
ajtók, beltéri ajtók, redőnyök, rovarhálók,

kül- és beltéri árnyékolók, tetőablakok

3 MILLIÓS ÁLLAMI TÁMOGATÁS 
NYÍLÁSZÁRÓ CSERÉRE

Rövid határidő, kedvező ár! 

KÉRJE INGYENES AJÁNLATUNKAT!
Solymár, Ibolya utca 18.

Tel: 06 20 320 93 99
E-mail: pevdi@pevdi.hu

www.pevdi.hu
Előzetes időpont-egyeztetést követően!

Műanyag, fém nyílászárók, MARTOM bejárati 
ajtók, beltéri ajtók, redőnyök, rovarhálók,  

kül- és beltéri árnyékolók, tetőablakok
NÁLUNK AZ ÜGYFÉL AZ ELSŐ!

Rövid határidő, kedvező ár,  
megbízható minőség, szakmai tanácsadás,  

komplex szolgáltatás!

KÉRJE INGYENES AJÁNLATUNKAT!
Mintaterem:   Solymár  •  Tel: 06 20 320 93 99 

E-mail: pevdi@pevdi.hu  •  www.pevdi.hu
Előzetes időpont-egyeztetést követően!

AJTÓ, ABLAK

NAGY 
TAPASZTALATTAL 

RENDELKEZŐ 
GYÓGYPEDIKŰRÖS 

várja sok szeretettel 
kedves vendégeit.  

ELÉRHETŐSÉG:
06/20-2-568-564

DUGULÁSELHÁRÍTÁS

0–24
BONTÁS NÉLKÜL

✔ VÍZVEZETÉK-SZERELÉS
✔ CSATORNAKIÉPÍTÉS
✔ CSŐ- ÉS
  CSATORNATÖRÉS-
  JAVÍTÁS

+36-70/624-20-81

Gabó
duguláselhárítás

SZÍN- és  
STÍLUSTANÁCSADÁS 
hölgyek részére,  
Pilisvörösváron 

 
Hoffmann Dóra 
06-30-315-3259 
dori@stilusvarazs.hu 
www.stilusvarazs.hu  
 

Takarítás 
és lakásrendezés

Ha nem boldogulsz a sok 
teendővel… Ha szeretnéd, 
hogy az otthonod rendben 
és tisztaságban várjon…
HÍVJ! SEGÍTEK! 

ILDIKÓ
Tel.: +36 31 2002 555

KIADÓ 
GARÁZS

Fényesliget
sétány 3/A szám 

alatt 16 m2-es 
garázs kiadó.

ÉRDEKLŐDNI: 
06 20 550 6378



BÍZZA RÁNK INGATLANA ELADÁSÁT!

HEXI INGATLAN

WE CAN HELP YOU IN PROPERTY MATTERS

www.hexi.hu   www.hexi.hu   

Piliscsaba, Pilisvörösvár, Pilisszentiván, Solymár...
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KEDVEZMÉNY 
KUPON

Otthon a Pilisben 

R

hexi.ingatlan@gmail.com    facebook.com/hexi.hu
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WE SPEAK GERMAN, ENGLISH, SPANISH, RUSSIAN

Szabó Helga +36 70 328 0696
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